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چهره روز

اخبار کوتاه

نکته

سرمایه گذاری

پلیسبهکمکبورسمیآید
سردار حســین رحیمی، رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا در جلسه انعقاد 
تفاهمنامه با ســازمان بورس و اوراق 
بهــادار، با اشــاره به اینکــه بورس در 
سال های اخیر رشد قابل قبولی داشته 
است، گفت: همه دســتگاه ها و سازمان های متولی و دخیل 
در این امر باید تلاش کنند تا سازمان بورس بتواند به جایگاه 
واقعی خود دســت پیدا کند. او با بیان اینکه پلیس امنیت 
اقتصادی تلاش دارد این نظــم و امنیت را در مجموعه های 
مالی و اعتباری کشــور تثبیــت و ارتقا دهد، افــزود: این 
تفاهمنامه برای ارتقا، پیشگیری و مبارزه با جرائم و تخلفات 
بازار سرمایه، تحقق هر چه بیشتر عدالت و امنیت اقتصادی، 
کشــف جرائم و اســتفاده از ظرفیت های موجود طرفین و 
تامین بیش از پیش امنیت اقتصادی در حوزه بورس منعقد 
شده است. او گفت: بورس از مهم ترین مراکز اقتصادی کشور 
محسوب می شود که بســیاری از مردم با اعتماد ایجاد شده 
اقدام به سرمایه گذاری در این مجموعه می کنند که باید این 

روند روزبه روز تقویت و حمایت شود.
بدون تردید اگر این تفاهمنامه به اجرا برسد و دقیق اجرا شود، 
می تواند به شائبه ها و ابهام ها درخصوص تخلفات در معاملات 
بازار سهام پایان دهد و راه را بر سوءاستفاده ها ببندند. مشروط 
به اینکه در عمل هم اثبات شــود که هدف، تقویت اعتماد 
سرمایه گذاران و سهامداران اســت و هرچه بتوان شاخص 
شفافیت را افزایش داد، انگیزه مردم برای مشارکت در اقتصاد 
از مسیر بازار سرمایه تقویت خواهد شد. مهم این است که هم 
پلیس امنیت اقتصادی و هم سازمان بورس در اجرا اراده قوی 

داشته باشند و تسلیم فشارها و لابی ها نشوند.

  مدیرعامل قشم ایر گفت: هیچ هواپیمایی از هواپیماهای 
قشم ایر فروخته نشده و بابت رد دیون از شرکت خارج نشده   
است. او افزود: هواپیماهای خریداری شده در دوران»بابک 
زنجانی«را نفروخته ایم. به گفته او اخیرا جریانی در خارج از 

کشور ایجاد شده که اجازه پرواز خارجی از قشم ایر بگیرند.
  رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران گفت: در 3 ماه اول 
امسال صدور پروانه ساخت نســبت به مدت مشابه در سال 
گذشته 27درصد کاهش پیدا کرد و با سردشدن هوا و آغاز 
عملیات اجرایی نهضت ملی مســکن دوباره افزایش قیمت 

مصالح ساختمانی ازسر گرفته می شود.
  رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: تا یک ماه قبل عراق 
جلوی واردات میوه و محصولات کشــاورزی را گرفته بود و 
نیاز خود را با تولید داخل پوشش می داد اما از آنجا که حجم 
تولید پاسخگوی نیاز نبود دوباره صادرات محصولات ایرانی 

به عراق ازسرگرفته شد.
  رئیس اتحادیه کیف و کفش گفت: انتظار داریم تا ۵ســال 
آینده در این صنعت دســت کم تا یک میلیارد دلار صادرات 

داشته باشیم.
  مدیرکل دفتر نساجی و پوشاک وزارت صمت از افزایش 
22درصدی تولیدات حوزه پوشــاک و چرم در ۶ ماه نخست 

امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال خبر داد.
  صندوق بین المللی پــول در جدیدتریــن گزارش خود 
ذخایر ارزی ایران را در سال 2۰23 معادل 2۱.۱میلیارد دلار 
برآورد کرد که ۱.۶میلیارد دلار بیشتر از سال گذشته است.

پیش بینی شده این میزان در سال 2۰2۴ به 2۴.3میلیارد 
دلار برسد.

  رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه سازمان 
با یکی از پلتفرم های بزرگ در چین توافقنامه ای امضا کرده 
تا از بستر این پلتفرم برای صادرات کالا استفاده شود، گفت: 
تاکنون توانسته ایم ۴محصول ازجمله زعفران و گلاب را در 

بستر این پلتفرم عرضه کنیم.

رازمگویغضنفری
مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی ازجمله مدیران 
صریح اللهجه دولت است. گفته های تازه او پرده از راز مگوی 
دخل و خرج این صندوق بین نســلی برمی دارد؛ حرف های 
او خواندنی است. او از برخورد شــدید با سازمان ها، نهادها 
و نیروگاه هایی که مطالبات خــود به صندوق را باز پرداخت 

نکرده اند، خبر داده است. او چه می گوید؟
  بانک هــا و نیروگاه هایــی کــه به صندوق توســعه ملی 

بدهکارند، مصادره خواهند شد.
  اگر مطالبات برگشت داده نشود، صندوق به نیروگاه های 

فسیلی وام جدیدی نخواهد داد.
  صندوق توسعه ملی برای بازپس گیری مطالبات خود کاملا 

جدی است و اقدام خواهد کرد.
  صندوق توسعه ملی از دولت ۱۰۰میلیارد دلار طلب دارد 
که اگر وصول شود، می توان از بسیاری طرح های توسعه ای 

به راحتی حمایت کرد.
  وزارت نفت باید در اجرای مصوبه ها جدی تر باشــد و اگر 
می خواهیم روند ســرمایه گذاری بهتر شود، راه آن صندوق 

توسعه ملی است.
  باید سرمایه های صندوق به آن برگشت داده شود تا برای 

آیندگان نیز مورد استفاده قرار گیرد.
  میزان مطالبات صندوق از سایر نهادها و بخش خصوصی 

به ۱3.3میلیارد دلار رسیده است.
  ورود به بنگاه داری خط قرمز صندوق توسعه ملی است.

  پول جیرینگی را که برق مــی زده، داده ایم و حالا باید به 
زحمت آن را پس بگیریم.

خانوادههابهجایدهکبندی،»صدکبندی«میشوند
علیرضا عسگریان، معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگو با همشهری توضیح می دهد

با تغییر ساختار دســته بندی خانوارها، جامعه به جای 
تقسیم شــدن به ۱۰دهک ۱۰درصدی، به ۱۰۰صدک 
یک درصدی تبدیل خواهد شــد. با ایــن کار، جایگاه 
اقتصادی افراد و به تبع آنها خانوارهــا به طور دقیق تر و 
عادلانه تر مشخص خواهد شــد و سیاستگذار می تواند 
عادلانه تر برای اجرای سیاست های حمایتی وارد عمل 

شود.
به گزارش همشهری، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
می خواهد ظرف یک ماه، صدک بندی افراد را جایگزین 
دهک بندی خانوارها کند. معــاون رفاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، می گوید: این کار برای 
تحلیل دقیق تر، اطلاع رسانی مؤثرتر و عدالت معقول تر 
انجام می شــود و به الزامی که قانون برای حذف یارانه 

پردرآمدها ایجاد کرده است، ارتباطی ندارد.

صدکبندیچیست؟
در شــرایط فعلی، کل خانوارهای ایرانــی به ۱۰دهک 
تقسیم شــده اند و به واســطه متغیر بودن اندازه )بعُد( 
خانوارها، هر دهک تقریبا ۱۰درصد جمعیت کشــور را 
در برمی گیرد، اما در صدک بنــدی، دیگر خانوار ملاک 
نیست و افراد دســته بندی می شــوند و کل جمعیت 
کشــور به ۱۰۰صدک که هــر یک دقیقــا یک درصد 

جمعیــت کشــور را دربرمی گیرد، تقســیم خواهند 
شــد. معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعــی با بیان اینکه صدک بنــدی، یک روش 
دقیق تر برای تحلیل و اطلاع رســانی مؤثر است، گفت: 
ما مبنای دســته بندی جمعیت را تغییــر می دهیم تا 
عدالت معقول تری اعمال شــود، اما صدک بندی جای 
تحلیل و داده را نمی گیرد و همچنان دسته بندی افراد بر 
مبنای اطلاعات و آزمون وسع انجام خواهد شد. علیرضا 
عسگریان در گفت وگو با همشهری، افزود: نکته اصلی 
برای دسته بندی های اجتماعی براساس آزمون وسع، 
اطلاعات دقیق، جامع ومانع است و در هیچ جای جهان 
این تقسیم بندی ها با دقت ۱۰۰درصدی انجام نمی شود؛ 

چراکه اطلاعات کاملا دقیق، جامع ومانع نیست.

دستهبندیایرانیانباهوشمصنوعی
سال هاست که پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان راه اندازی و 
تجهیز شده و اکنون بخش قابل توجهی از اطلاعات افراد 
در این بانک وجود دارد که به سیاستگذار اجازه می دهد 
برای اجرای سیاست های حمایتی، دسته بندی خاص و 
موردنظر خود را به بهترین وجه ممکن ایجاد کند. معاون 
رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با 
اشاره به اینکه صدک بندی افراد طبق اطلاعات این پایگاه 
انجام می شــود، گفت: این اطلاعات با هوش مصنوعی 
تحلیل می شود و برای هر اطلاعاتی هم وزن خاصی برای 
اثرگذاری تعیین شده است که یک داده بیش ازحد روی 
آزمون وسع اثر نگذارد؛ به عنوان مثال در حوزه مالی، همه 

تراکنش های فرد اعم از شاپرک، ساتنا، پایا، بورس، سود 
بانکی و... تحلیل می شود، اما هرکدام از اینها وزن خاصی 
دارد که به مشخص شدن چارچوب درآمد و هزینه فرد 

کمک می کند.

اصلاحنتایجهــوشمصنوعیبا
تحلیلاجتماعی

نکته قابل توجهی کــه معاون رفاه و 
امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی می گوید این است که بعد 
از مشخص شدن نتایج 
هوش مصنوعی در 
آزمون وسع افراد، 

این نتایج با تحلیل اجتماعی سنجیده می شود و این عامل 
در آزمون وسع اثرگذار اســت؛ به عنوان مثال، فردی که 
در آزمون وسع به واســطه درآمد و دارایی های زیاد، در 
صدک های بالا جای گرفته، اگر خود یا خانواده اش دارای 
معلولیت یا بیماری خاص باشند، آزمون وسع او تغییر 
می کند؛ چراکه این عامل به شــدت روی معیشت او و 

خانوار اثرگذار است.

مشکلآزمونوسعباحوزهملک
نکته دیگری که در مورد آزمون وســع افراد و خانوارها 
براساس اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان وجود دارد، این است 
که اطلاعات حوزه املاک در کشور جامعیت لازم را ندارد 
و بر همین اساس در آزمون وسع، میزان اثرگذاری املاک 

در حدی تعریف شــده که لزوما قادر به عادلانه سازی 
آزمون نیست؛ به عنوان مثال، املاک قولنامه ای و املاک 
قدیمی فاقد سند رسمی، باوجود اینکه می توانند دارایی 
مهمی برای افراد باشند، در آزمون وسع وزن لازم را ندارند 
و همین مسئله دقت و عدالت آزمون را کاهش می دهد. 
عسگریان با اشاره به اینکه تمرکز آزمون وسع بر تحلیل 
داده های سالم و پاک است، می افزاید: تلاش تحلیل ها 
این است که رابطه واقعی درآمد و هزینه افراد را مشخص 
کند و تا اینجای کار نتایج خوب بوده است. به گفته او، در 
آخرین آزمون وسع سال گذشته، 7۰درصد مددجویان 
نهادهای حمایتی در 3دهک اول حضور داشــتند و با 
آزمون وسع براساس اطلاعات جدید، این رقم به 9۰درصد 

می رسد که بسیار قابل توجه است.

سرمایهگذاری۵میلیارددلاریبرایانرژیپاک کاهش23درصدیتولیدگوشتقرمز
وزارت جهادکشاورزی تلاش دارد با واردات جلوی رشد قیمت را بگیرد

تفاهمنامه تأمین مالی طرح های نیروگاهی تجدیدپذیر 
متعلق به مؤسسات عمومی غیردولتی توسط صندوق 
توسعه ملی و سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
 انرژی برق )ســاتبا( بــه ارزش ۵میلیــارد دلار امضا 

شد.
به گزارش همشــهری، علیرضــا میرمحمدصادقی در 
آیین امضای تفاهمنامه صندوق توســعه ملی و ساتبا 
برای تامین مالی احداث نیروگاه هــای تجدیدپذیر از 
محل منابع صندوق توسعه ملی، با بیان اینکه صندوق 
توسعه ملی در سال های گذشته از۴۶ طرح نیروگاهی 
با ظرفیت 72۰۰ مگاوات پشتیبانی کرده است، گفت: 
از این میزان ۶هزارمگاوات وارد شــبکه شــده اســت 
اما نیروگاه هایی که به بهره برداری رســیدند مشــکل 
بازپرداخت اقســاط دارند و ۱.2میلیــارد دلار معوقه 

شده است.
او ادامه داد: صندوق توســعه ملی درصورتی می تواند 
از طرح های جدید حمایت کند که اقســاط و معوقات 
صندوق پرداخت شود. پیش از این صندوق توسعه ملی 
به وزیر نیرو قول داده است که هر منبعی از بازپرداخت 
نیروگاه ها به صندوق توســعه ملی بازگردد، دوباره در 

نیروگاه ها مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
عضو هیأت عامــل صندوق توســعه ملی با اشــاره به 
تفاهمنامه بین این صندوق و ساتبا اعلام کرد: فاز اول 
۴۵۰۰ مگاوات و سقف تفاهمنامه تا ۵میلیارد دلار است. 
شناسایی و اهلیت سنجی متقاضی برعهده ساتبا است، 
پس از آن به بانک عامل و صندوق توسعه ملی معرفی 
خواهند شــد. بانک عامل طرح ها را بررسی اولیه کرده 
و به صندوق توســعه ملی معرفی می کند. ســاتبا باید 

سازوکار لازم برای تعهدات را فراهم کند.
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیــر گفت: اکنون 
حدود ۸۰ میلیارد لیتر ســوخت مایع در نیروگاه های 
کشــور مصرف می شــود که با نرخ صادراتی مازوت به 
قیمت یک دلار و ۴۵ ســنت حــدود ۱۵ میلیارد دلار 
می شود حال آنکه اگر این میزان تبدیل شود از محل آن 

می توان به راحتی 3۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر 
را احداث کرد.

محمود کمانی، رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر در 
آیین امضای تفاهمنامه تأمین مالی احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر از محل منابع صندوق توســعه ملی گفت: 
این تسهیلات برای ســاخت ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیــر اختصــاص می یابد. وی افــزود: در گام 
نخست ۴هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر با این 

تسهیلات ساخته می شود.
معاون وزیر نیــرو برنامــه وزارت نیرو برای توســعه 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر را برنامه ای جامع دانســت 
و افزود: تعهد اولیه احداث ۱۰ هــزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیــر بود. کمانــی ادامه داد: اخیراً در جلســه 
شورای عالی انرژی مصوب شد در یک دوره ۵ ساله 3۰ 

هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر احداث شود.
او اعلام کرد: توســعه انرژی های تجدیدپذیر در برنامه 
هفتم توســعه هم مورد تأکید قــرار گرفته که به دلیل 
ناترازی در صنعت و برق نیاز مبرم به توسعه آنها داریم.

رئیس ساتبا اضافه کرد: ۸۰ درصد توسعه نیروگاهی در 
جهان متعلق به نیروگاه های تجدیدپذیر است و کشور 

ما هم باید در این زمینه پیشرفت داشته باشد.
معاون وزیر نیــرو به مصوبه شــورای عالی انرژی برای 
احداث ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر اشاره کرد 
و گفت: ۴هزار و ۵۰۰ مگاوات آن با قید فوریت احداث 
می شود و ۱۰ هزار مگاوات هم به تدریج اجرایی خواهد 
شــد. کمانی از تأمین مالی صندوق توسعه ملی برای 
احداث این میزان نیروگاه خبر داد که مصوبه شــورای 

اقتصاد آن نیز اخذ شده است.
او گفت: به زودی مناقصه های لازم نیز برگزار خواهد شد 
و همچنین از مصوبه قبلی درباره احداث ۴هزار مگاوات 

اکنون 3هزار مگاوات مشخص شده است.
رئیس ساتبا به نکته صندوق توســعه درباره بازگشت 
سرمایه داده شده اشــاره کرد و گفت: دولت در این باره 

تعهد داده است.

مرکز آمار ایران می گوید: عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های 
رسمی کشور در شهریور ۱۴۰2 به 39.۶هزار تن رسیده که 
نسبت به شهریور سال گذشته افتی 32درصدی داشته است. 
وزارت جهادکشــاورزی در هفته های اخیر برای جلوگیری 
از شــوک قیمت در نتیجه کاهش عرضه گوشت قرمز تولید 
داخل سیاست واردات را در پیش گرفته است. اما اصل ماجرا 
چیست؟ به گزارش همشهری، میزان تولید گوشت قرمز در 
کشتارگاه های ایران در شهریور امســال به میزان فروردین 
سال جاری برگشته و این روند کاهشــی از خردادماه به بعد 
آغاز شده است. به گفته مرکز آمار ایران، از کل گوشت قرمز 
عرضه شده در کشتارگاه ها در آخرین ماه تابستان سال جاری 
۵2.9درصد گوشت گاو و گوســاله و 3۶.۶درصد هم سهم 
گوشت گوسفند و بره و ۸درصد بز و بزغاله بوده و سهم سایر 
دام ها 2.۵درصد برآورد شده است. این نهاد آماری تأیید کرده 
در شهریور امسال نسبت به شهریور سال گذشته میزان عرضه 
گوشت گوسفند و بره ۴3درصد، بز و بزغاله ۱3درصد، گاو و 

گوساله 2۵درصد و گاومیش 3۵درصد افت کرده است.

مذاکرهبا10شرکتخارجیبرایساختمسکندرایران
رئیس صندوق ملی مسکن: ١٠شرکت اروپایی و آســیایی برای همکاری در ساخت مســکن و تامین مالی با ایران 
در حال مذاکره هستند. محمدرضا اسماعیلی افزود:  بانک ها موظف هستند که ٢٠ درصد از تسهیلات خود را به 

بخش مسکن اختصاص دهند که به دلیل اجرا نکردن این تعهد جرایمی برای بانک ها درنظر گرفته شده  است.

حمایت1000میلیاردتومانیازشالیکاران
براساس مذاکرات انجام شده بین نهادهای دولتی و واردکنندگان برنج مقرر شد، با اعتباری در حدود هزارمیلیارد تومان 
خرید و عرضه سریع برنج ایرانی در دستور کار قرار گیرد. رئیس انجمن واردکنندگان برنج ایران گفت: تلاش می کنیم 
علاوه بر کنترل بازار و جلوگیری از افزایش قیمت همچنین از وارد آمدن آفت و آسیب به برنج باکیفیت جلوگیری شود.

کاهشقیمتباچاشنیمداخله
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی از کاهش ۱۰ تا 2۰هزار 
تومانی قیمت گوشت قرمز در بازار نسبت به هفته گذشته 
خبر داد و گفت: عرضه گوشت داخلی و وارداتی در بازار 
تداوم دارد و هیچ کمبودی وجود ندارد. علی اصغر ملکی 
افزود: اکنون گوشت گوسفندی مورد نیاز کشور از محل 
تولید داخلی و وارداتی به وفور در حال تامین اســت و 
طبق گفته مسئولان قرار اســت این مهم استمرار یابد. 
او می گوید: دولت با همه تــوان در حال تامین و واردات 
گوشت قرمز گرم، منجمد گوســفندی و گوساله است 
که همین امر باعث شــده بازار گوشت گوسفندی روند 
کاهشی به خود بگیرد و تا حدودی به تعادل برسد. او بر 
تشدید نظارت ها بر این بخش تأکید و اضافه کرد: به تازگی 
نیز دولت برای حمایت از مصرف کنندگان، اقدام به تامین 
ارز برای تجار به منظور واردات گوشت گوساله منجمد از 

برزیل برای جذب صنف و صنعت کرده است.

احمدمیرخدائیگزارش
روزنامه نگار

تأثیر صدک بندی روی یارانه
ازابتدایهدفمندییارانهها،قانوندولترامکلفبهقطعیارانهپردرآمدهاکردهبودوبایدیارانهدهکهای
9،8و10راقطعمیکرد،امادرهیچدورهایاینتکلیفبهطورکاملاجرانشــد.درجریانصدکبندی
نیزآنگونهکهمعاونوزیرکارمیگویدقرارنیستاینقانوناجراشودویارانهکسیبهخاطراینالزام
قانونیحذفنمیشود،امابهواسطهبالارفتندقتآزمونوسعبااطلاعاتجدید،خانوارهابادقتبسیار
بالاتریدستهبندیمیشوندوخانوارهاییکهشرایطنزدیکبههمدارندومثلاقبلادر2دهک7و8
قرارمیگرفتند،اینبارباواقعیتملموستریدســتهبندیمیشوندومثلادرصدکهای79و81قرار
میگیرند.نکتهقابلتوجهدرصدکبندیایناستکهچنانچهیارانهبگیرانفعلیدر10صدکبالاکه

مشمولیارانهنیستند،قراربگیرند،یارانهآنهاقطعخواهدشدودرعوضکسانیکهقبلایارانه
نمیگرفتند،اگرباصدکبندیجزو90صدکپاییندرآمدیقراربگیرند،مشمولدریافت

یارانهخواهندشد.
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پلوپزفلر
RC96مدل

12  میلیون تومان

قیمت

پلوپزفیلیپس
HD3038Fuzzy Logicمدل

7  میلیون  و900هزارتومان

قیمت

6  میلیون  و800هزارتومان
پلوپزگرمنگهدارتفال
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